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Zvyky u Štědrovečerní tabule
Společná večeře posiluje pouto, které nás spojuje s ostat-
ními lidmi, ať už jde o rodinu či přátele. Pověra říká, že 
musí večeři dojíst všichni společně a pokud to někomu 
trvá déle než ostatním, všichni na něj musí počkat, dokud 
také nedojí. Pokud by někdo od štědrovečerní večeře vstal 
dřív, než všichni dojí, této osobě hrozí v následujícím roce 
nemoci a v horším případě dokonce smrt.
Vždy by se měl prostírat talíř navíc, což umožňuje po-
hoštění hosta, který nebyl ohlášen a není očekáván. Dobré 
také je, když je u stolu během večeře lichý počet osob.

Chvojí
Chvojí je prý předchůdcem vánočního stromku. Již od 
počátku se chvojí zdobilo a u tohoto zvyku jsme zůstali 
dodnes. Význam chvojí spočívá v tom, že nás má chránit 
proti zlu i nemocem, proto by v domácnosti rozhodně 
nemělo na Vánoce chybět.

Rybí šupiny
Kapr, případně jiná ryba, by neměl na Štědrý večer rozhod-
ně chybět. Šupiny z ryby nevyhazujte, ale dejte je sobě a 
svým blízkým pod talíř, aby se vás všech držely peníze. To 
je také důvod, proč si řada lidí dává šupinu i do peněženky 
a nosí ji tam až do dalších Vánoc, kdy ji vymění za novou.

Rozkrajování jablek
Jakmile je štědrovečerní večeře u konce, přichází na řadu 
jablíčka. Vždy se vybírají pěkná, zdravá a pokud možno co 
největší jablka, která se rozkrojí nožem na půl, a to kolmo 
na ohryzek. To, co každého zajímá, je tvar jádřince. Štěstí 
po celý rok a zdraví pro všechny přítomné, kteří se za rok 
znovu sejdou ve stejném složení, značí jádřinec ve tvaru 
hvězdičky, pokud je červavý nebo se objeví čtyřcípá hvězda 
či křížek, pak to znamená, že do rodiny přijde nemoc či 
úmrtí.

Zlaté prasátko
Obecně platí, že člověk, který vydrží celý Štědrý den nejíst, 
tzn. postí se, bude mít večer štěstí a uvidí zlaté prasátko, 
které mu zajistí velmi bohatý následující rok.

Vlašské ořechy a jejich jádra
Pokud rozlousknete čtyři vlašské ořechy a všechna čtyři 
jádra budou zdravá, pak to znamená, že budete mít celý 
příští rok pevné zdraví. Pokud je některé jádro vyschlé 
nebo plesnivé, pak se šance o něco snižují. Můžete si po-
moci vhodným výběrem ořechů.

Pouštění lodiček ze skořápek ořechů
Prázdné skořápky rozhodně nevyhazujte, naopak do nich 
nakapejte trochu vosku, připevněte na něj miniaturní svíč-
ku a zapalte ji. Větší nádobu naplňte vodou a ořechovou 
lodičku s hořící svíčkou pusťte na hladinu. Jestliže bude 

lodička dlouho svítit i plout, pak na vás čeká šťastný ži- 
vot. Když bude plout do středu nádoby, značí to, že budete 
někam cestovat, pokud se loďka drží u kraje nádoby, zůsta-
nete doma a budete velmi spokojení.

Lití olova
Příprava je sice náročná, ale i tak se ještě na řadě míst ten-
to staročeský zvyk dodržuje. Nad otevřeným plamenem se 
roztaví trocha olova (stačí i malý kousek) a když je roz-
tavené, vlije se do misky se studenou vodou. Podle tvaru 
odlitku pak poznáte, co vás v následujícím roce čeká.

Jmelí
Dříve bývalo pouze v přírodním zeleném provedení, dnes 
ho koupíte oděné do zlata či stříbra, ale i tak jeho sym-
bolika zůstává stejná. Jmelí má být darováno, aby přineslo 
štěstí, a mělo by viset v každé domácnosti. Říkalo se o něm, 
že je tajuplné a dokonce má i čarovnou moc. Důležité je, 
aby bylo na větvičce hodně bobulí, protože čím více bobulí, 
tím větší štěstí.
Staří učenci dokonce věřili, že jmelí odhání každé zlo. Po- 
věra říká, že každý muž, který se ocitne pod visícím jmelím, 
může políbit jakoukoliv dívku či ženu. Další tradice zase 
tvrdí, že kdo se pod jmelím políbí, ten se druhému zalíbí.

Házení střevícem
Tento zvyk je určen pro všechny svobodné dívky, které 
touží po vdavkách. Vždy na Vánoce se postaví zády 
ke dveřím, vezmou střevíc a hodí ho za hlavu směrem 
ke dveřím. Jestliže je špička boty po dopadu otočená 
směrem ke dveřím, tak se dívka příští rok vdá, když ale 
ke dveřím bude mířit pata, musí si ještě na svatbu chvíli 
počkat.

Jablko se zápalkami
Tuto tradici mají rádi všichni, kdo čas od času s chutí 
opráší své věštecké dovednosti. Svého času patřila tato 
tradice k oblíbeným zvykům každé dívky, která si nemo-
hla vybrat mezi několika nápadníky toho pravého. Proto 
vzala jablko, zapíchla do něj tři zápalky, přičemž u každé 
zápalky myslela na jednoho z nápadníků. Poté je všechny 
zapálila a ta zápalka, která vydržela hořet nejdéle, nakonec 
představovala toho správného nápadníka, kterého si měla 
dívka zvolit.

Třesení stromkem
Zapomeňte na to, že popadnete vánoční stromeček 
v obýváku a budete se z něj snažit vytřást duši. Jedná se o 
stromy venku, respektive mladou jabloň nebo zlatý déšť. 
Tento zvyk už se drží většinou jen na venkově, ale i tak je 
stále oblíbený. Mladá a hlavně svobodná dívka vyběhne na 
Štědrý den hned po večeři ven a zatřese stromkem. Říká 
se, že z toho směru, odkud se začne ozývat úplně první 
zaštěkání psa po zatřesení stromem, nakonec přijde muž, 
který se stane dívčiným ženichem.

Zdroj: Internet
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Blažena Galiová 
starostka obce

 

P. Mgr. Miroslav Sedlák 
farář

Sváteční slovo starostky

Duchovní slovo

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz

•

Každoročně téměř po dva tisíce let slavíme nejkrásněj- 
ší svátky, které připomínají lidstvu zrození lásky, radosti 
a pokoje. Když se hlas vánočních zvonů rozezní nad kra-
jinou a prosincovým stmíváním se nese slavné poselst-
ví, ožívá v nás silný pocit radosti i stesku. Vychází první 
večerní hvězda. Velebný klid padá do kraje, města a dědiny 
pozvolna rozsvěcují svá okna. 
Šťastný je ten, kdo tyto svátky prožívá se svými blízkými. 
Ti, co jsou na cestách, spěchají domů, ti, které osud zavál 
mimo domov, vzpomínají na své blízké. V těchto chvílích 
pohody a rodinného štěstí si v tichosti zavzpomínáme i na 
naše blízké, kteří již bohužel nejsou mezi námi. 
Lidé otevírají svá srdce a jsou si opět alespoň na krátký čas 
o něco bližší. Mnozí z nás se těší na krásné chvíle strávené 
v kruhu svých nejbližších, jiní se těší na vzácné chvíle 
klidu, pohody a odpočinku. 

Opět přichází adventní čas a s ním se blíží závěr občanského 
roku. Vykročíme do období roku nového s očekáváním, co 
přinese každému z nás, naší obci a společenství.
Advent je časem očekávání. Časem, který rodí novou na-
ději, že se budeme moci vrátit na cestu, kterou jsme už to-
likrát opustili. Časem očekávání, který nás učí trpělivosti 
a pokoře.
Krajina kolem nás usíná. Tma nás tyto dny brzy zasypává. 
Kdo nemusí, nezůstává venku. Proto nás tento čas nabádá, 
abychom byli víc pohromadě. Abychom vcházeli do snů 
a přání těch, které máme rádi.

Advent je dobou očekávání příchodu Ježíše Krista a měl 
by být dobou zklidnění. Bohužel, pro mnohé z nás je 
tato doba spojená s bilancováním a doháněním toho, co 
všechno jsme během končícího roku nestihli udělat nejen 
v zaměstnání, ale i ve svých domácnostech. Všichni si pře-
jeme a snažíme se, aby u nás bylo všechno perfektní, čemuž 
podřizujeme veškeré své úsilí. Zdá se nám, že pak Vánoce 
trvají krátkou dobu a ani se nestačíme otočit a rázem je 
všechno pryč. 
Právě proto mi dovolte, milí spoluobčané, popřát vám, aby 
pro vás tyto svátky byly naplněné radostí, štěstím, štědrostí 
a láskou v kruhu vašich nejbližších. Buďme alespoň na malý 
okamžik k sobě laskavější a vlídnější a všichni budeme mít 
potom pocit, jako by tyto Vánoce trvaly o něco déle. 
Taktéž mi dovolte, abych vám nejen jménem svým, ale 
i jménem celého obecního zastupitelstva  popřála hodně 
štěstí, zdraví, osobních i pracovních úspěchů v novém roce.

Krásné a radostné svátky a šťastný nový rok!

Advent, předvánoční čas, to je příležitost a výzva vydat se 
na cestu, která má svůj smysl a cíl.
Každou neděli se rozsvěcují na adventním věnci další 
svíce. Čím blíž Vánoce, tím víc světla. Připomíná příchod 
pravého světla na tento svět, Krista.
Máme za sebou období chudé na dešťové srážky, vyprahlos- 
ti. A co víc, vysychá rovněž osobní a společenská naděje. 
Ať vánoční čas je s následujícím novým rokem pro nás 
všechny časem požehnaným, plným nové naděje. Je třeba 
znovu vstát, být bdělým, odložit spánek a vyjít z temnoty 
ke světlu.

Přeje a vyprošuje P. Mgr. Miroslav Sedlák, farář
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Zpráva o činnosti rady  
a zastupitelstva obce Šardice
 

Blažena Galiová 
starostka obce

Rada obce a Zastupitelstvo obce Šardice zasedaly v uply-
nulém období v níže uvedených dnech. Schválily, vzaly na 
vědomí a uložily mimo jiné:

Zasedání rady obce č. 100 ze dne 4. 9. 2018
Rada obce na svém zasedání schválila:
• s účinností od 1. 8. 2018 vydání platového výměru 

učitelce Základní školy T. G. Masaryka Šardice po- 
věřené řízením příspěvkové organizace se všemi právy 
a povinnostmi ředitele základní školy 

• zveřejnění záměru pronájmu nebytových pros-
tor knihovny v budově ZUŠ, a to na základě žádosti 
o pronájem prostor knihovny pro výuku cizích jazyků

Zasedání rady obce č. 101 ze dne 12. 9. 2018
Rada obce na svém zasedání schválila:
• smlouvu o zemědělském pachtu pozemku p. č. 228/3 

v k. ú. Šardice, o výměře 115 m2, vedeného jako za- 
hrada; pacht pozemku počíná běžet dnem 1. 10. 2018 
a sjednává se na dobu neurčitou 

• smlouvu o provedení hudební produkce s DH Vaceno-
vjáci, o. s., Vacenovice, na Šardický hody, v neděli dne 
30. 9. 2018

• smlouvu o dílo č. 25/2018 na dodávku a montáž fitness 
(workoutových) prvků, zhotovitelem je Workout Club 
Parks s.r.o., Ostrava 

• smlouvy na zpracování žádosti o dotaci na akci Výmě-
na zdrojů tepla v budově č. p. 5 a č. p. 601, zhotovi-
tel Ing. David Plíštil, Ph.D., Mělník, a cenové nabídky 
spol. Energomex s.r.o., Praha, na zajištění podkladů 
pro podání žádosti o dotace; rada obce ukládá prověřit 
možnost získání dotace na výměnu kotlů pro budovu 
Zapletalovo 

• žádost Českého svazu chovatelů, ZO, Šardice, o povo-
lení pořádání místní výstavy králíků, holubů a drůbeže 
v areálu Za Starou školou ve dnech 15.–16. 9. 2018, bez 
poplatku za pronájem areálu 

• cenovou nabídku spol. Remmers s. r. o., Říčany, na 
dodání bezrozpouštědlového zpevňovače kamene na 
opravu kříže pod Hrubým kopcem 

• vyhlášení ředitelského volna v šardické ZŠ v hodové 
pondělí dne 1. 10. 2018 a děkuje za podporu lidových 
tradic v obci 

• v souladu s rozhodnutím komise pro posouzení kvali-
fikace a hodnocení nabídek pro stavbu „Dům seniorů 
Šardice“ schvaluje vítěze dle výsledků výběrového 
řízení a předkládá do ZO k projednání výsledek 
výběrového řízení včetně návrhu smlouvy o dílo  

• dohodu o spolupráci partnerů v rámci programu In-
terreg V-A Slovenská republika-Česká republika

Zasedání rady obce č. 102 ze dne 3. 10. 2018
Rada obce schválila: 
• nájemní smlouvy o nájmu nebytových prostor v bu-

dově ZUŠ, č. p. 5, obecní knihovna, za účelem jazy- 
kové výuky dospělých, každý čtvrtek od 13:00 do 20:00, 
a dětí, každou středu od 13:00 do 15:00, a také pro výu-
ku – doučování dětí, každé úterý od 16:00 do 18:00 

• cenovou nabídku firmy Opravy a servis oken a dveří, 
Svatobořice-Mistřín, na výměnu okenních otvíračů 
v bytech MŠ Šardice 

• vydání celoročního povolení k vjezdu na lesní komu-
nikaci pro majitele pozemku p. č. 8577 v k. ú. Hovor-
any 

• rozpočtové opatření č. 10/2018

Zasedání rady obce č. 103 ze dne  24. 10. 2018
Rada obce schválila: 
• program oslav výročí založení Československa v pátek 

26. 10. 2018 a neděli 28. 10. 2018 
• slavnostní otevření dopravního hřiště dne 1. listopadu 

2018 ve 13:00 v prostorách bývalého skateparku 
• licenční smlouvu o veřejném provozování s OSA Pra-

ha za hudební produkce v průběhu Šardických hodů 
• žádost spol. Cirkus Varieté Cramer, Praha, o dočasné 

umístění cirkusu na obecním pozemku u hřiště 
• kalkulaci orientační ceny spol. Jančálek s. r. o., Břeclav 

na zakázku inž. sítě pro výstavbu rodinných domů 
v Šardicích, plocha BI 11 a plocha BI 13 

• směrnici k používání motorových vozidel na obecním 
úřadě v Šardicích 

• pověření účetní obce k provedení veřejnosprávní 
kontroly hospodaření příspěvkových organizací obce 
Šardice

Zasedání zastupitelstva č. 1 dne 1.11.2018
Zastupitelstvo obce schválilo:
• volební řád ustavujícího zasedání
• veřejné hlasování pro volbu starosty, místostarosty 

a radních
• uvolněnou funkci starosty a místostarosty obce pro 

období 2018–2022
• Blaženu Galiovou do uvolněné funkce starosty obce 

Šardice pro volební období 2018–2022 
• Miroslava Fišmana do uvolněné funkce místostarosty 

obce Šardice pro volební období 2018–2022
• Petra Cápka, Alenu Kožíkovou a Lukáše Ilčíka do neu-

volněné funkce člena rady obce Šardice pro volební 
období 2018–2022
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Zastupitelstvo vzalo na vědomí:
• všichni členové zastupitelstva obce složili slib členů 

zastupitelstva obce před zastupitelstvem obce pro-
hlášením „slibuji“ a podpisem pod text slibu 

• kontrolu osvědčení o zvolení, kterou provedla volební 
komise – osvědčení o zvolení členů Zastupitelstva obce 
Šardice vydané registračním úřadem jsou v pořádku, 
volební komise potvrdila platnost voleb

• stávající „Jednací řád pro jednání zastupitelstva obce“ 
na období 2018–2022

Zastupitelstvo neschválilo:
• do uvolněné funkce místostarosty obce Šardice pro 

volební období 2018–2022 p. Marii Košuličovou

NAROZENÍ
Miroslav Gurský
Matyáš Bábíček
Eliška Gmentová
Patrik Kotásek
Meriem Mohdeb
Antonín Parák
Teodor Ovečka
Adam Slezák
Tereza Lužová
Oliver Koch
Mikuláš Šnajdr

JUBILANTI
prosinec
Marie Polášková 85 let

SŇATKY 
David Šimeček, Vrbice, a Petra Ingrová, Šardice
Lukáš Kraml, Šardice, a Lenka Pulkrábková, Hodonín

Novomanželům přejeme na společné cestě životem hodně 
lásky, štěstí a vzájemného porozumění.

Prosíme touto cestou všechny občany, kteří v roce 2019 
oslaví 50 let společného života, sňatek neuzavírali v obci 
Šardice a chtějí se zúčastnit slavnostního obřadu, aby 
toto sdělili na obecním úřadě – matrika, p. Ilona Sadíl- 
ková, nebo na tel. č. 518 624 525, a to do konce ledna 2019. 
Předem děkujeme.

Upozorňujeme občany, že pokladna pro přijímání hotov-
osti v OÚ Šardice bude naposledy v tomto roce otevřena
v pátek 21.12. 2018 do 11 hodin.
V době od 27. do 31.12. 2018 bude OÚ Šardice uzavřen
z důvodu čerpání řádné dovolené a z důvodu pořádání
vánočních kulturních akcí.

Děkujeme za pochopení!

Rada obce děkuje všem občanům, kteří se zapojili do sys-
tému třídění odpadů. Také děkuji všem za krásně udržované 
zahrádky, úklid chodníků a veřejného prostranství.
Rada obce Šardice a starostka obce děkuje členům všech 
spolků za jejich činnost a za spolupráci v roce 2018. 
Velké poděkování patří letošním stárkům Sáře Darmovza- 
lové a Davidu Láníkovi, jejich rodinám, chase, folklornímu 
sdružení, našim hasičům, šardickým vinařům, firmě Ne-
oklas a.s. Šardice, panu J. Šnajdrovi, P. Padalíkovi, R. Vlaši-
covi, pracovníkům TS Šardice v čele s panem P. Brázdou 
a všem, kteří přispěli k hladkému průběhu letošních hodů. 

V roce 2018 se u nás narodilo celkem 21 dětí, zemřelo 
13 osob, bylo uzavřeno celkem 8 sňatků. Počet obyvatel 
k 1. 12. 2018 je 2179 osob.
V roce 2018 se do naší obce se přihlásilo 28 osob a 25 osob 
se z naší obce odhlásilo. 
V knize ověření listin a podpisů bylo provedeno celkem 
689 ověření, z Czech Pointu bylo vydáno 122 výstupů. 

ÚMRTÍ
Vít Blaha  54 let
Jan Chludil  78 let
Zdeněk Benešovský 73 let
Marie Zahrádková 94 let
Josefa Výborná 105 let
   (nedož.)
Josef Schovanec 84 let
Ludmila Staňová 91 let

Na závěr jednání zastupitelstva starostka obce Blažena Ga- 
liová poděkovala členům zastupitelstva obce z minulého 
období, kteří skončili ve funkci, a dalším za jejich práci:
Ladislav Cápek, Božena Maradová, Oldřich Nedůchal, 
Jiří Novotný, Mir Ahmad Sahrai, Jana Válková a Luboš 
Zvědělík.  Dále poděkovala paní Jarmile Brhelové, která 
vedla redakční radu obecního zpravodaje, paní Marii 
Karlíkové, předsedkyni kulturní komise a sboru pro 
občanské záležitosti, a Ladislavu Zajícovi, který vedl obec-
ní kroniku. Starostka obce dále poděkovala občanům za 
jejich hlasy. Samostatně pak poděkovala dosavadní místo-
starostce, paní Marii Košuličové za její práci.

 

Ilona Sadílková 
matrikářka

Obec Šardice informuje

Matrika

Upozornění občanům
provozní doba OÚ Šardice během vánočních 
svátků

Poděkování rady obce
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Milé děti, vítáme vás mezi občany naší obce. Přejeme vám, 
ať vyrůstáte v lásce a bezpečí pro radost svých rodičů, prar-
odičů a nás všech. Ať jste v životě šťastní, úspěšní a pro své 
rodiče chloubou a potěšením!

 

Pavla Mertová

Dne 27. října 2018 byly v obřadní síni Augustiniánské 
rezidence v Šardicích uvítány do života tyto děti:

Karolína Gengelová   Antonín Parák   
Martin Kolařík   Teodor Ovečka   
Dara Zoubková   Eliška Gmentová 
Anežka Zátorská  Adam Slezák  
Michael Hartl   Tereza Lužová
Eliška Barančeková  Oliver Koch
Matyáš Bábíček   Anna Horáková
Patrik Kotásek   Jakub Horák
Meriem Mohdeb

Vítání dětí do života

V rámci projektu „Šakva – kvalitní úřad otevřený 
občanům“ se během roku 2018 zpracovával strategický 
plán rozvoje obce Šardice na roky 2018–2030. Do stra-
tegického plánování byli zapojeni i občané Šardic. Dne 
18. 9. 2018 byl návrh strategického plánu předložen na 
jednání zastupitelstva obce, které vzalo tento strategický 
plán na vědomí a schválilo jeho veřejné projednávání. Dne 
17. 10. 2018 proběhlo veřejné projednávání, do kterého se 
mohli zapojit a vyjádřit své připomínky všichni občané. 
Tyto připomínky byly do strategického plánu zapracovány. 
Výsledný dokument byl připraven ke schválení na prosin-
cové zasedání zastupitelstva.
Součástí strategického plánu rozvoje obce je tvorba akčních 
plánů. Pro akční plán obce Šardice na období 2018–2022 
proběhl sběr projektových záměrů. Veškeré informace 
a karty projektových záměrů – formuláře k vyplnění, byly 
doručeny do všech domácností. Také bylo možné kar-
ty vyplnit elektronicky. Projektových záměrů od občanů 
bylo vráceno celkem 18. Tyto záměry projednal a posoudil 
řídící tým Strategie. Následně byly zapracovány do akčního 
plánu, který byl poté předložen zastupitelům a řídícímu 
týmu Strategie k připomínkování.  

Strategický plán rozvoje 
obce Šardice 2018–2030

Jménem zřizovatele DH Mladá muzika Šardice, 
uměleckého vedoucího a dirigenta Romana Kohoutka 
a všech členů Mladé muziky vyjadřujeme poděkování 
panu Josefu Sůkopovi, majiteli firmy Elektrikmont s.r.o. 
Brno za poskytnutý finanční dar ve výši 50 000 Kč na čin-
nost dechové hudby Mladá muzika v roce 2018.
Děkujeme všem sponzorům, dárcům a také všem našim 
příznivcům za podporu v roce 2018 a přejeme v novém 
roce všem hodně zdraví, štěstí a spokojenosti.

Poděkování DH Mladá 
muzika Šardice 

Pokud chcete ve svém okolí vysadit nějaký strom, na webu 
obce v sekci „Dotazníky“ vyplňte prosím jednoduchý 
dotazník. Na základě zájmu občanů bude možné požádat 
o dotaci a stromy budou zdarma vysazeny dle vašich poža-
davků. Za vaše podněty a spolupráci předem děkujeme!

Dotazník „Výsadba 
ovocných stromů v obci 
Šardice“ – 3. kolo 
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Bc. Helena Špérová 
vedoucí CHPS Šardice

Charitní pečovatelská služba Šardice

Rádi bychom vás informovali o pečovatelské službě 
a změnách v roce 2019. Jsme terénní sociální služba, která 
od roku 2019 bude pomáhat lidem neomezeně věkem, je-
jichž situace vyžaduje pomoc jiné fyzické osoby.

Kde všude pomáháme?

Jezdíme do domácnosti k uživatelům, do 7 obcí:
Strážovice, Stavěšice, Šardice, Hovorany, Čejč, Terezín, 
Karlín 

Jak můžeme pomoci?

Nejčastěji se setkáváme se situací, kdy člověka pustí 
z nemocnice, nezvládá péči o sebe sama a má zdravot-
ní problémy. Buď nemá blízko rodinu, která by pomohla, 
nebo je rodina zaměstnaná a potřebuje zajistit pomoc po 
dobu, kdy je v zaměstnání.
• na základě sociálního šetření domluvíme rozsah po-

moci a četnost
• rozsah a péče se může kdykoliv změnit podle potřeb 

uživatele
• pomůžeme vyřídit příspěvek na péči, ze kterého se 

hradí pečovatelská služba (vyhláška 505/2006 Sb.)
• pomůžeme zajistit a kontaktovat další návazné služby – 

ošetřovatelská péče, odlehčovací služby, obvodní lékař.
• půjčujeme kompenzační pomůcky – polohovací post-

ele, invalidní vozíky, chodítka, wc křesla

Služební automobily

Pro naši v práci v terénu je velmi důležité, abychom se 
dostali k uživatelům včas, je tedy zapotřebí mít spoleh-
livé služební automobily. Před dvěma lety bylo potřeba 
zakoupit služební vůz na pokrytí služeb převážně v ob-
cích Čejč, Terezín, Karlín, vypomáhá i v Hovoranech. S fi-
nanční podporou obecních úřadů, sponzorů a tříkrálové 
sbírky jsme zakoupili automobil Hyundai IX20. 
Na pokrytí poptávky a zajištění péče ve všech sedmi ob-
cích bylo potřeba zakoupit ještě jeden služební automo-
bil. Službu jsme zajišťovali s automobilem půjčeným od 
Oblastní charity Hodonín. Nedávno bylo zakoupeno nové 
služební auto Renault Clio opět díky podpoře obcí Šardice, 
Stavěšice, sponzorům a nadacím.

Podpora činnosti 

Sledujeme výzvy z různých nadací a grantů, žádali jsme 
celkem tři nadace. U dvou čekáme na vyjádření a z třetí 
nám přišla odpověď, že nás vybrali do programu ČSOB 
pomáhá regionům - od 6.12 2018 do 6.1.2019 na stránkách 
www.csobpomaharegionum.cz bude zveřejněno video 
o naší službě a lidé budou moci finančně přispívat. Čím 
víc přispěje veřejnost, tím více přispěje banka. Prosíme 
o podporu od vás, občanů.
Číslo sbírkového účtu – 1017777101/0300,
variabilní symbol 20186101.
Oslovujeme i sponzory, více budeme vědět na konci roku 2018.

Poděkování

Děkuji všem obecním úřadům za dobrou spolupráci i vzá-
jemnou komunikaci. Máme společnou snahu, aby bylo 
dobře postaráno o lidi, kteří by bez cizí pomoci nemohli 
zůstat ve svém domově a obci. Děkujeme i všem drobným 
sponzorům za podporu.
Je těžké naši práci prezentovat, protože ji děláme v soukromí 
našich uživatelů a je logické, že se málokdo proaktivně za-
jímá o problematiku domácí péče. Naší největší odměnou 
jsou spokojení uživatelé, kterým bylo dopřáno žít co nej- 
déle tam, kde se cítí nejlíp. Za období 10 let pečovatelská 
služba uzavřela 560 smluv s uživateli ze 7 obcí. O některé 
lidi se staráme několik let nepřetržitě. Náš tým zajišťuje po-
moc lidem v 7 obcích. Dohromady 4 úvazky v přímé péči 
a 0,5 úvazku v nepřímé péči. Od roku 2019 bude navýšen 
úvazek o 0,5 v přímé péči pro zastupitelnost o víkendech.

Provozní doba od roku 2019

Kancelář: po - pá    8:00 – 12:00
Terén:  po - ne    7:00 – 20:00

Kontakt

CHPS Šardice, Šardice 5, 696 13
Tel. č.: 733 755 880, 736 529 355
E-mail: domovinka.sardice@hodonin.charita.cz
Web: www.hodonin.charita.cz
(zde najdete dalších 14 služeb, které se věnují ohroženým 
skupinám v našem regionu)
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Mgr. Roman Smetka 
předseda Okresního soudu v Hodoníně

 

Ing. Radek Staňka 
vedoucí týmu Moje odpadky

Sdělení Okresního soudu
k řízení o péči o nezletilé
děti 

Pár slov ke třídění 
odpadů v Šardicích

Důležité upozornění 
k deratizaci

Okresní soud v Hodoníně sděluje, že od 1.9.2018 mění dos-
avadní praxi v opatrovnickém řízení, konkrétně v řízeních 
týkajících se úpravy výchovy a výživy nezletilých dětí 
a styku s nimi. Tato nová praxe je založena na spolupráci 
více institucí a vkládá důvěru v rodiče, že jsou schopni se 
v oblasti rodičovských záležitostí o svých dětech mezi 
sebou dohodnout. Cílem tohoto nového opatření je, aby si 
děti odnášely co nejméně traumat z rozpadu rodiny. V sou-
vislosti s tím žádá soud všechny rodiče, podávající k soudu 
návrh na úpravu těchto záležitostí, aby: 

1/ v návrzích vždy uváděli telefonický kontakt (mobilní 
telefon) na oba rodiče,
2/ počítali s tím, že velmi záhy po podání návrhu bude 
soud oba rodiče telefonicky kontaktovat a dohodne s nimi 
další postup. 

Respektování těchto pravidel by mělo vést ve většině 
případů k významnému zkrácení doby trvání řízení, je pro-
to i v zájmu samotných rodičů a jejich dětí. Všem rodičům 
za spolupráci soud předem děkuje.

Vážení zákazníci,

dovolujeme si vás upozornit na jednu důležitou skutečnost, 
která nastala od 1. 3. 2018 a týká se všech rodenticidních 
nástrah (deratizační přípravky na hlodavce). Podle směr-
nice Evropské unie došlo k překlasifikování dosavadních 
přípravků. Od toho data jsou všechny směsi s obsahem 
účinné látky větším než 0,003 % klasifikovány jako to- 
xické pro reprodukci (H360D) a dostupné budou pouze 
pro profesionální uživatele (tedy pro uživatele, kteří vlastní 
osvědčení podle § 58 odst. 1, 2 nebo 3 zák. č. 258/2000 Sb. 
v pozd. zněních). Vzhledem k tomu, že jsou tyto směsi kla-
sifikovány jako toxické, je nutné, aby profesionální uživatel 
měl vypracována pravidla pro nakládání s nebezpečnými 
chemickými směsmi podle zákona 258/2000 Sb. § 44a.
Zmíněné informace se nebudou týkat přípravků s obsa-
hem účinné látky méně než 0,003 %. Tady je omezení pro 

neprofesionální uživatele pouze ve velikosti prodejního 
balení (do 150 g pro granule a tzv. sáčky/plasty, do 300 g 
pro bloky). Pro všechny směsi platí, že nejmenší možné 
balení pro profesionály je pak 1,5 kg.
Obecně tedy platí, že do doby, než nám naši dodavatelé/
výrobci dodají povolení pro český trh spolu s přípravky, 
nejsme schopni od 1.3.2018 nabídnout žádný rodenticid 
(přípravek proti hlodavcům) pro běžného uživatele, pouze 
pro profesionála. 

Děkujeme za pochopení.

Nedávno mě paní starostka poprosila o krátké shrnutí 
současné situace ohledně třídění odpadů a zapojení 
občanů do motivačního systému třídění odpadů v Šar-
dicích. V současné chvíli máme v databázi celkem 114 
obcí, kterým pomáháme s třídění odpadů, a tak mám s čím 
srovnávat. Kdybych měl být hodně stručný, vystihlo by to 
pár slov: Páni, super, jen tak dál. Co mě k tomuto hodno-
cení vede?

Do 30. 9. 2018, tj. do konce vyhodnocovacího období, se 
do motivačního systému zapojilo celkem 614 domácností 
z celkového počtu 741 domácností (systém vyhodnocuje 
pouze domácnosti, ve kterých vzniká nějaký odpad). Pře-
vedeno na procenta to dělá 82,9 % zapojených domácnos-
tí, což je velice pěkné. Celkem bylo uděleno 41 589 EKO 
bodů. Zastupitelstvo schválilo hodnotu jednoho získaného 
EKO bodu 10 Kč, což je dle mého pěkná sleva. Nejlepší 
domácnost získala 62 EKO bodu na osobu. 388 domácnos-
tí má vyplněný odpadový dotazník neboli závazek k efek-
tivnímu využívání popelnic a snižování produkce odpadů. 
Systém totiž není jen o třídění odpadů, ale pamatuje i na 
domácnosti, které např. kompostují nebo snižují produkci 
odpadů. V rámci systému jsou stanoveny tři druhy odměn: 

1. odměna za třídění odpadů (maximum 25 EKO bodů na 
osobu) – tato odměna se řídí pouze skutečně vytříděnými 
a zaevidovanými odpady, jako je plast a papír
2. odměna za efektivně využívané nádoby a pytle (ma- 
ximum 25 EKO bodů na osobu) – tato odměna vychází ze 
závazku domácnosti k třídění odpadů, které nejsou adresně 
sbírané. Např. třídění a kompostování bio odpadu nebo 
třídění skla. Nedá se zjistit, kolik kdo zkompostoval bio od-
padu nebo kolik kdo vytřídil skla do veřejných kontejnerů. 
Co se ale dá měřit, jsou obsloužené litry sběrných nádob. 
Z řady výzkumů a statistik se ví, že domácnosti, které kom-
postují, přistavují ke svozu popelnici méně, protože popel-
nice není cítit a trvá, než se naplní. Tuto odměnu získávají 
domácnosti, které vyplní odpadový dotazník a následně ke 

 

Slom, s.r.o., Zlín
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svozu přistavují pouze plné popelnice netříditelného od-
padu. 
3. odměna za snižování produkce odpadů (maximum 
20 EKO bodů na osobu) – tato odměna vychází ze závaz-
ku domácnosti ke snižování produkce odpadů. Kdo např. 
nekupuje balené vody, topí plynem, kompostuje, používá 
jednu nákupní tašku atd., tyto způsoby snižování produkce 
odpadů může uvést jako závazek ke snižování produkce 
odpadů do svého odpadového dotazníku. Systém následně 
začne vyhodnocovat, jak domácnost třídí a zda má sku-
tečně málo odpadů.

Více se o bodovém hodnocení dočtete na
www.mojeodpadky.cz/vypocetekobodu. 

3Q 2018 Šardice
Zkratka 

komodity
Typ

nádoby
Objem 
nádoby 
v litrech

Počet vyvezených 
nádob za celé 

čtvrtletí v kusech

Navážené
množství

PAP P 120 336 1913, 7
PL P 120 2944 8591,1

    

V Šardicích, 1. 12 .2018

Milý Ježíšku, 

odpusť, že Tě nazývám Tvým dětským jménem, když už za pár dní oslavíš své dvoutisící osmnácté narozeniny a my, 

Technické služby, jsme dnes oslavily teprve třetí rok. Ale i když jsme ještě batoletem, už jsme si zakusily své, stejně 

tak jako Ty. Ale nikdy sis nestěžoval, tak nemůžeme ani my. Je ostatně vůbec na co? Fungujeme, pracujeme, snažíme 

se uspokojit potřeby všech. A pořád se učíme co dělat, jak dělat, jak dělat lépe, jak dělat nejlépe; jak se usmívat na 

všechny okolo, jak se ještě více usmívat na všechny okolo, i když to někdy tak nějak křiví ústa. Ale dost už!

Víš Ty vůbec, Ježíšku, co se u nás letos vlastně dělo? Je nás víc - k Jendovi, Pepovi, Igorovi, Patrikovi a Standovi se 

připojila ještě paní Mirka. A ještě chvilku s námi pobude pan ,,Fajka“ a naše paní Věra (to je ta, co je ji vždy nejvíce 

slyšet, víš?). Ale náš pan ředitel (to je ten, co tady hlavně ředí hutnou atmosféru) na nikoho z nich nedá dopus-

tit, i když by je taky někdy (skoro) všechny viděl zpráskané býkovcem. Taky jsme k práci (a k penězům) letos opět 

pomohly i nezaměstnaným. Byl s námi Mirek, Jarda, Kuba a taky ještě Jirka a paní Lidka. Nemůžeme zapomenout 

ani na pana Františka, který nám na pár dní v měsíci jezdí na svém bicyklu pomáhat a vytvářet hodnoty až z Kyjova. 

Všichni se snažili a snaží, seč mohli a stále ještě mohou, tudíž jim všem patří VELKÉ poděkování za práci! Věř, že 

pro nikoho z našich lidí není jednoduché každý den předstupovat před ostatní v obci, kteří na nich vidí vše (hlavně, co 

by nemuseli) a nenechají na nich nitku suchou. Je to prostě o tom trámu a třísce, jak se píše v knize Tvého Otce: Jak 

to, že vidíš třísku v oku svého bratra, ale trámu ve vlastním oku si nevšímáš? (Lukáš 6:41). Tímto tedy vyjadřujeme 

vřelé díky všem v obci, kteří se nám snaží aspoň trochu pomáhat uchovat naši obec čistou a krásnou pro život; komu 

není zatěžko chopit se toho smetáku, lopaty a dalšího nářadí a něco pro tu naši obec i udělat. Věř, že udržet v čis-

totě čtrnáct kilometrů silnic a uliček v obci a nějakých osm kilometrů chodníků není až tak jednoduché. Jen, prosíme, 

hlavně teď v zimě moc neplakej, ať nám to tady moc nezamrzne! Nestálo by to zase za ty řeči.

Dovol mi ještě jednu nepříjemnou zmínku - nemůžu kritizovat Tebe, ani tvého Otce Stvořitele, ale co vlastně dělal 

toho sedmého dne po stvoření světa? Opravdu jen odpočíval? Nebo se mu honily hlavou myšlenky, že by ještě (pro do-

bro a klid mezi lidmi) stvořil nějaké ty internety, ,,fejsbúky“, diskuzní fóra a další podobné rozvratnosti společnosti? 

Je tak strašně jednoduché sedět u nich doma v teple za oknem a jen psát a psát a psát a psát…

Naši práci snad moc rozvádět nemusím, je snad vidět všude kolem nás, tak třeba jen tak namátkou: pomohly jsme 

s většinou stavebních a elektroinstalačních prací v obecním bytě v domě č. p. 51 (Zapletal); na starém škvárovém hřišti 

jsme vybudovaly cvičiště pro psy a připravily jsme terén na bývalém kluzišti pro výstavbu nového cyklistického hřiště. 

Pokud dáš aspoň trochu mrazu, pokusíme se napustit kluziště, ať je trochu zábavy i v zimě. A už vůbec se nezmiňu-

jeme o počtu obrubníků, které byly po obci vyměněny spolu s novou asfaltovou polevou. A další a další a další… 

Ještě se musíme pochlubit, co se podařilo vybudovat v obecním lese. Jelikož je potřeba neustále mýtit přestárlé 

akátové porosty, musíme se postarat i o novou výsadbu. Letos jsme zvládly vysadit louku o rozloze 1,59 ha. Naši lidé 

postavili plot a vysadili 13 200 ks quercus robur (dub letní) a 1500 ks pinus sylvestris (borovice lesní). Dostalo se nám 

s tím pomoci od ,,Hubertíků“, místního mysliveckého sdružení, kteří si odbyli nějakou tu brigádnickou hodinu a obohatili 

i svou pokladnu. Dej, prosím, ať aspoň trochu prší! Byla by škoda o tu krásu přijít, když už jsem přišly o porosty 

Picea abies (smrk ztepilý).

A závěrem? Jo, už víme - máme se tady v Šardicích až tak úžasně, že už nám tady létají povětřím ne pečení holubi,  

ale dokonce husy! No fakt - jen škoda, že ne vždy dopadnou na ten talíř nebo rovnou do pusy. Na fotce se můžeš 

podívat, kde taky jedna skončila! Prostě v té nejlepší možné 

společnosti!
Ale dost už - psaní mají být krátká, aby neunavila. Přejeme 

tedy, aby se Ti na nás na všechny z toho nebíčka dívalo 

radostně, abys vyslyšel naše přání a abys nám všem dal 

sílu do dalšího působení tady v té naší krásné obci. Tutéž 

sílu dej, prosíme, i všem kolem nás, zahrň je mírností, tol-

erancí a snad i kapkou té vděčnosti za vše, co mají kolem 

sebe.
    

Tvoje Technické služby Šardice
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Čertiáda v mateřské škole

Základní škola T. G. Masaryka

 

Lenka Hučková

„Hudry, hudry,
dupy dupy,
čert nám leze do chalupy….“
První adventní týden jsme v naší školce pro děti uspořádali 
Čertiádu s mikulášskou nadílkou. Ti odvážnější si přines-
li čertí oblečení a začal ten správný pekelný rej. Za veselé 
hudby se všichni pustili do tance a soutěží pro správné 
čerty. Prolézání komínů, sběr brambor na lžíci, chůze na 
chůdách a další a další hry, které do pekelné školky patří. 
Netradiční oslava svátku sv. Mikuláše měla velký ohlas 
a rejdění malých čertíků nebralo konce. Ale sv. Mikuláš se 
svou družinou už čekal přede dveřmi školky, aby hodným 
dětem nadělil dárečky a ty zlobílky trochu postrašili čer-
ti. Jenže ve školce jsou všechny děti „hodné“, takže čertíci 
moc práce neměli. Děti zazpívaly písničky pro Mikuláše 
i čerty, přednesly básničky a za své vystoupení dostaly slad-
kou odměnu. Na závěr nadílky si Mikuláš, andělé a čerti 
s dětmi zatančili, společně se vyfotili a rozloučili se s přís-
libem, že se zase za rok vrátí a zkontrolují, jestli jsou děti 
stále tak hodné jako letos.
A protože jsou Vánoce přede dveřmi, přejeme i my 
učitelky MŠ, děti a provozní zaměstnankyně klidné a ničím 
nerušené Vánoce plné krásných chvil v rodinném kruhu.

Ekotým informuje

Rok se s rokem sešel a budou to už dva roky, co jsme po-
prvé získali mezinárodní titul Ekoškola. V letošním škol-
ním roce nás čeká obhajoba tohoto titulu a že to nebude 
jednoduché, si všichni dobře uvědomujeme. 
Získání prestižního ocenění bylo začátkem dlouhé 
a usilovné práce. V tuto chvíli pracujeme na třech klíčových 
tématech: odpady, prostředí školy a voda. 
A co se nám podařilo? Díky spolupráci s provozními 
zaměstnanci a vedením školy jsme získali certifikát „Fir-
ma, které záleží na životním prostředí“. Toto ocenění naše 
škola obdržela za používání ekologicky šetrných čisticích 
prostředků od společnosti Viamera, která je distributorem 
profesionálních chemických a biochemických produktů 

významného evropského výrobce AB-laboratorios de Bio- 
tecnología. Při vývoji je kladen mimořádný důraz na vy-
sokou užitnou účinnost spolu s co nejmenší ekologickou 
zátěží. 
Stále monitorujeme množství a třídění odpadů. Během 
dvou let si udržujeme snížení směsného odpadu o dvě 
popelnice. Jsme sběrným místem pro vybité baterie 
a drobný elektroodpad. Nasbírané body směňujeme za 
nákup pomůcek do školy. V minulých letech jsme pořídili 
dalekohledy a koše na tříděný odpad. Nyní bychom chtěli 
zpestřit přestávky sobě i svým spolužákům a rádi bychom 
nakoupili hry. 
Na konci minulého školního roku jsme ve spolupráci 
s žákovskou samosprávou uspořádali zahradní slavnost 
pro mateřskou školu, družinu a klub.
V letošním školním roce proběhla sbírka dek a hraček pro 
psí útulek v Hodoníně. Upravili jsme některá stanoviště 
na školní zahradě, například hmyzí hotel a domeček pro 
ježky. Chystáme pro spolužáky happening na téma voda. 
Navštívili jsme pana místostarostu, který nám pomáhal vy-

 

Jolana Foltýnová, Lucie Vindišová 
a Mgr. Martina Kučerová
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Fejetony žáků deváté 
třídy 

Jakub Břinek: Domácí úkol
A je to tady zase, další slohová práce. Dobrý recept jak 
strávit sobotní večer. Na co se trápit koukáním na nějaký 
dobrý film, když mám mnohem zajímavější program, a tím 
je psaní slohové práce na téma fejeton. Přece to nemůže být 
tak těžké, když o fejetonu vím teoreticky všechno. Položím 
na stůl papír a tužku a čekám… Čekám už zhruba dvě 
hodiny, ale má múza stále nepřichází. Lámu si hlavu nad 
výběrem tématu, který by byl pro mou práci co nejvhod-
nější. Vždyť témat ke zpracování je nepřeberné množství. 
Můj dobrý kamarád mozek si asi dává „voraz“, nebo snad 
odešel předčasně do důchodu. Spočítal jsem všechny nitě 
v koberci, vylíčil očima strop a přeskládal pastelky z jedné 
strany stolu na druhou. Kdybych dokázal napsat tolik vět, 
kolik kroků jsem již udělal přecházením po pokoji… Můj 
papír ale stále zeje prázdnotou.
Zatím to vypadá tak, že už vím, čím rozhodně nechci být 
– jako publicista nebo novinář bych se asi neuživil. Možná, 
že bych mohl noviny leda tak skládat, nikoli do nich přispí-
vat svými literárně-publicistickými útvary, kterým se říká 
fejetony. Kája Čapek by se asi podivil, co jsem to za tragé-
da. Jemu by se zdál tento úkol jistě jednoduchý. Něco jako 
namazat si chleba máslem. On i takový Jan Neruda nebo 
Victor Hugo patřili k významným novinářům své doby. 
V jejich případě asi neplatí „těžký život novináře“. Zato 
já už jsem asi vyseděl vejce a má hlava vypadá jako parní 
stroj. Možná bych byl dobrý kritik, protože stěžovat si, to 

mi jde opravdu dobře. Nebo bych mohl psát recenze, ne-
jlépe na počítačové hry. 
Po pár hodinách mi nějak dochází trpělivost a já to 
vzdávám. Co si to ta Švandelková zase vymyslela. Fejetone, 
dostal jsi mě!

Lucie Jankůjová: Hrozba? Zubař!
Zubařů se bojím už od svého dětství (a určitě nejsem 
sama), kdy jsem tam trávila poměrně hodně času, je-
likož moje tehdejší zubařka neuměla udělat plombu 
tak, aby do týdne neodpadla. I když… Když o tom tak 
přemýšlím, možná to byl její záměr. Možná si užívala 
ten můj strach v očích a pocit beznaděje. Proč by to 
ale dělala? To se asi nikdy nedozvím (a asi ani nechci). 
Teď ale zpět do přítomnosti. 
Přesuneme se do čekárny. Malá místnost s oknem, na 
kterém je uschlá kytka (asi se té zubařky tak bála, že 
raději uschla), sloupávající se barva ze zdi, na které 
jsou nalepené kýčovité dětské nálepky a obrázky, 
vrzavé a barevně naprosto nesladěné židle, na které se 
bojíte sednout, aby se pod vámi neprolomily, věšák, 
který je rád, že stojí, a špinavé zrcadlo, ve kterém ne-
vidíte vůbec nic. Čekat v téhle místnosti není dobrý 
pocit, nýbrž naprostý horor. Samozřejmě neříkám, že 
všechny čekárny vypadají takto, ale několik takových 
jsem už viděla.
Když na mě konečně přijde řada, snažím se uklidnit, 
že jdu přece jen na prohlídku a nic se mi nemůže stát. 
To se ale šeredně pletu, protože o pár minut pozdě-
ji mi moje zubařka pokojně vrtá do zubu. Poté mi 
zkritizuje moje čištění zubů a já si jen říkám: „To vám 
jako nestačí, že si čistím zuby snad půl hodiny s pěti 
kartáčky?! Navíc mi moje zubní hygienistka řekla, že 
si zuby čistím výborně!“ Ale místo toho, abych jí to 
řekla, jen přikyvuji a uznávám svoji chybu, kterou 
jsem ve skutečnosti neudělala. 
Nakonec bych vám ráda poradila, jak se zbavit strachu 
ze zubaře. Ano, vážně vám člověk, který tady celou 
dobu píše o svém  strachu ze zubaře, chce poradit, jak 
se zbavit strachu ze zubaře. Takže bod první – choďte 
na rovnátka. Zní to sice divně, ale tohle mně i mnoha 
dalším lidem pomohlo. Zvyknete si totiž na to, že jste 
pořád v ordinaci, i na to, že vám někdo pořád něco 
dělá v puse. Je mi ale jasné, že je blbost chodit na 
rovnátka, když je nepotřebujete. Proto je tu bod dru-
hý – čas to napraví. To je vše. Může to sice trvat hod-
ně dlouho, ale po nějaké době váš strach ze zubařů 
určitě přejde a zjistíte, že jsou i horší věci, jako to, že 
jste zapomněli úkol do matematiky.

pátrat zdroj pitné vody pro naši obec a co se děje s vodou 
odpadní. Naše bádání stále pokračuje a s našimi výsled-
ky se můžete seznámit na prezentaci, kterou uspořádáme 
v zimních měsících roku 2019.
V závěru školního roku bychom rádi navázali na loňskou 
zahradní slavnost a tentokrát ji uspořádali nejen pro škol-
ku a obě družiny, ale i pro místní seniory.
Držte nám palce, ať všechny úkoly a překážky, které máme 
před sebou, zvládneme ,,levou zadní“.
Naši práci můžete sledovat na Facebooku – Ekoškola 
v Šardicích.
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Šesťáci věnovali škole 
vlastní kalendář

Naši senioři zpátky 
do školy

Šardičánek

V šestém ročníku se v rámci praktických činností vyuču-
jí pěstitelské práce. Když se dá jít na zahradu, můžeme 
okopávat záhonky. Ale co dělat, když je škaredé počasí? Jak 
toto téma uchopit, aby žáky bavilo? 
A tak se zrodil nápad učit se a zároveň vytvořit něco 
užitečného. Pozvali jsme zkušené zahrádkáře, vinaře, 
včelaře, pěstitele a chovatele, aby nám pověděli o všech 
činnostech, které se během roku vykonávají. Z povídání 
vznikly zápisky, které jsme zformulovali do jednoduchých 
pokynů. Ty byly doplněny o obrázky a kalendář byl na 
světě! Věříme, že se vám bude líbit. Některé pokyny jsou 
opravdu povedené – posuďte sami.
Kalendář by nemohl vzniknout bez laskavé finanční pod-
pory místních firem Fides Agro a Neoklas, moc děkujeme!

V listopadu byl zahájen již čtvrtý ročník večerní školy pro 
seniory, který vznikl ve spolupráci Obce Šardice a Základní 
školy T. G. Masaryka Šardice. V letošním roce se přihlásilo 
18 seniorek, které se pravidelně schází každé úterý v bu-
dově školy. Jsou mezi nimi známé tváře, přibyly ale i úpl-
ně nové studentky. Stejně jako v předešlých letech i letos 
navštěvují školu pouze ženy. Ihned po slavnostním zahá-
jení je paní učitelka Mgr. Jitka Brhlová seznámila s historií 
školství v Šardicích a zajímavou přednášku doplnila ukáz-
kou školních kronik. Do dalších hodin jsou připravena 
témata pohybová cvičení, advent, zdravá výživa, výroba 
vánoční dekorace. Snahou je, aby témata byla pestrá a zau-
jala co největší počet studentek. Hodiny jsou zaměřeny na 
rozvoj osobnosti, doplnění a obnovení vědomostí, na pod-
poru fyzické a psychické kondice. Cílem tohoto projektu 
je prodloužení duševního a fyzického zdraví seniora, napl-
nění pocitu důstojnosti a vnitřního uspokojení.
Ukončení výuky je naplánováno na měsíc duben 2019, kdy 
studentky obdrží certifikát o absolvování školy. Jako každý 
student i naše studentky se těší na školní výlet. Snahou je 
navštěvovat taková místa, která nepatří mezi turisty nejvíce 
navštěvovaná, ale přesto jsou zajímavá a poučná.
Zatímco ostatní studenti mají strach ze zkoušek, ty šardické 
si školu užívají a berou ji jako místo poznávání a setkávání.

Každým rokem děti z folklorního krúžečku Šardičánek 
zpříjemňují atmosféru šardického mikulášského jarmarku 
u Rezidence. Při letošním vystoupení poprvé malé zpěváky 
doprovázela děcká cimbálová muzika Červenička, která 
vznikla z bývalých členů souboru. Svým koledováním na 
tomto adventním předvánočním vystoupení přejí děti 
písničkou všem návštěvníkům krásné Vánoce.

 

Mgr. Hana Švandelková
 

Vladimíra Benešovská

 

Mgr. Lenka Cápková



13

Slavnostní otevření
dopravního hřiště

Strom svobody

Ve čtvrtek 1. listopadu se na nově vybudovaném do-
pravním hřišti na místě starého skateparku sešli žáci 8. 
a 9. třídy, družinky a školního klubu, aby byli přítomni 
jeho slavnostnímu otevření.
Na úvod pronesli řeč paní starostka, paní učitelka Jitka 
Brhlová a krajský koordinátor BESIPu. Hovořili o tom, jaké 
úsilí i nemalé finanční prostředky stojí za vybudováním do-
pravního hřiště, o jedinečnosti projektu dopravní výchovy 
na naší škole, díky kterému se podařilo dotace na hřiště 
získat.
Ukázky jízdy na novém hřišti s kruhovým objezdem, jízdy 
zručnosti i „jízdy“ autobusů za zvuku písně skupiny The 
Tap Tap „Řiditel autobusu“ okořenily slavnostní okamžik a 
vytvořily příjemnou, uvolněnou atmosféru. Na závěr řekla 
Lenka Veverková pár slov o dopravních soutěžích, kterých 
se několik let sama úspěšně účastnila. 
Přes zimu necháme hřiště odpočívat, ale s prvními teplými 
dny se na něj vrátí nejen žáci naší školy, ale i žáci ze základ-
ní školy v Hovoranech, Svatobořicích-Mistříně a Čejči, pro 
které naši deváťáci zajišťují dopravní výchovu.

Hřiště bylo pořízeno z dotace JMK.

Základní škola T. G. Masaryka v Šardicích se stala dne 22. 
října součástí celostátního projektu Strom svobody. Pro 
žáky i pedagogy na naší škole to znamenalo, že jsme v ten-
to den na místě nedaleko školy vysadili u příležitosti sta 
let naší republiky památeční strom. Je a bude to pro nás 
symbolem oslavy založení Československa 28. října v roce 
1918. 

Abychom předali poselství i dalším generacím a lidé v bu-
doucnosti se mohli dozvědět alespoň naše jména, umísti-
li žáci do kořenů lípy krátký vzkaz s podpisy všech žáků 
a pracovníků školy:

Milí budoucí žáci naší základní školy a obyvatelé Šardic,
na tomto místě jsme 22. října 2018 zasadili lípu na počest 
100. výročí vzniku Československa. Věříme, že se vám líbí 
v naší škole tak jako nám a že se lidé snaží nedávat tolik 
zabrat matce přírodě!
Ať se vám tu žije dobře!
Zdravíme vás z roku 2018

V pátek 26. října se pak připojili naši žáci k obecním 
oslavám výročí založení našeho státu. Po krátkém lampion-
ovém průvodu se všichni shromáždili u pomníku padlých. 
Pro 36 našich žáků byla čest přečíst jména všech místních 
padlých vojáků první světové války.

 

Mgr. Hana Švandelková

 

Mgr. Jitka Brhlová
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Obecní knihovna Šardice

Svaz knihovníků a informačních pracovníků (SKIP) ČR 
pořádal již 22. ročník celostátní akce na podporu četby 
a knihoven. Šardická knihovna se zapojila do této akce 
v rámci „týdne knihoven“. Knihovna uspořádala vzdělávací 
besedy pro děti MŠ a žáky ZŠ v druhé polovině října. Akce 
byly částečně financovány z dotace z projektu SKIP Velká 
Morava. Cílem tohoto projektu bylo zajímavou formou 
podpořit čtenářství u dětí ZŠ a předškolního věku a mo-
tivovat ke čtení také formou setkání se současnými autory 
dětských knih. Děti byly zapojeny hravou formou a autor-
ským čtením do světa pohádkových příběhů a postaviček, 
starší děti byly seznámeny s výběrem literatury. Hostem 
těchto besed byla spisovatelka a autorka mnoha dětských 
knih, Zuzana Pospíšilová. Besedy se uskutečnily v úterý 
23. 10. 2018 s dětmi šardické školy a školky. Pospíšilová 
je česká spisovatelka píšící především pro děti mladšího 
školního věku. Napsala přes 80 knih s pohádkami, příběhy 
a veršíky. Její knihy jsou doplněné bohatými ilustracemi od 
různých autorů, které si pro své knihy pečlivě vybírá.

1. Beseda s dětmi MŠ 
Spisovatelka seznámila se svými knížkami nejmenší 
předškoláky. Vyprávěním pohádek a pohádkových příběhů 
vtáhla malé posluchače do děje. Svou aktivní činností si 
děti vyzkoušely, co by měly znát, než nastoupí do školy. 
Součástí besedy bylo ukázkové čtení z knížky Pohádka 
o holčičce, která malovala na zeď, kreslení podle návodu 
v básničce, hádání názvů barev, seznámení se semaforem 
(interaktivní leporelo), dopravní úkoly z knížky Hravá au-
toškola a mnoho dalších aktivit.

2. Beseda s dětmi 1.–2. ročníku 
Teď už čtení nuda není. Dětem byla představena větší část 
knih, které Zuzana Pospíšilová napsala a vydala pro tuto 
věkovou kategorii. Prostřednictvím příběhů, pohádek, há-
danek a básniček děti seznámila se svými knížkami. Hra-
vou formou a ukázkami ze svých knih aktivně zapojovala 
děti do svého výkladu. Děti postupně zjistily i to, jak ta-
ková knížka pro prvňáčka vzniká, od prvního nápadu až 
po samotné vydání knihy.

3. Beseda s dětmi 3.–5. ročníku
Kniha jako zdroj poučné zábavy a zábavného poučení. 
Zuzana Pospíšilová v rámci svého vyprávění motivovala 
děti ke čtení a aktivně je zapojovala o společné diskuse. 
Seznámila děti s procesem vzniku knihy (báseň Jak se vy-
rábí kniha z knížky Bez práce nejsou koláče), představi-
la práce grafika a dalších lidí, kteří na knize spolupracují. 
V průběhu besedy děti provedla svou tvorbou, hlavně je 
seznámila s dobrodružnými knihami (Vesmírné kameny, 

Uf, oni přistáli, Prázdniny v talíři, série Školnice Valerie, 
série DeTeKTiVové apod.). Součástí besedy bylo i hádání 
jazykových hádanek z knihy Máš nadání na hádání a didak-
tických hádanek z knihy Hádanky pro školáky, hrátky 
s přesmyčkami, hledání nových slov apod. Společná ho- 
dinka byla uzavřena ukázkovým čtením z prezentovaných 
knih.

Den pro dětskou knihu,  12. ročník 
Obecní knihovna Šardice se zapojila do této celostátní akce 
symbolicky, a to především výstavou knih a jejich prode-
jem na Mikulášských trzích, které byly pořádány první 
adventní neděli 2. prosince 2018 v prostorách Rezidence. 
Kdy jindy než v předvánoční náladě je vhodné myslet na 
knihu jako dárek? V nabídce bylo celkem 60 titulů knih, 
především pro děti, a byla prodána více než polovina 
nabídky.

Pro rok 2019 jsou plánovány další kulturní a vzdělávací 
akce, o nichž budete aktuálně informováni, jak na we-
bových stránkách knihovny:
http:/knihovnasardice.webk.cz,
tak propagačními letáčky a místním rozhlasem.

Příjemné prožití svátků vánočních, plné pohody, klidu 
a porozumění, hlavně pevné zdraví a štěstí do nového roku 
2019 přeje Obecní knihovna Šardice. Obecní knihovna 
Šardice děkuje všem za návštěvu a podporu v roce 2018 
a těší se na setkání s vámi opět v roce 2019!

Obecní knihovna v Šardicích je otevřena 
Středa:  08:00 – 12:00  13:00 – 17:00
Pátek :  16:00 – 19:30  

http://knihovnasardice.webk.cz

 

Marie Olšerová
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Spolky v Šardicích
Český svaz chovatelů 
ZO Šardice

Florbal v Šardicích 2018

Vážení spoluobčané, tak jako všichni, kteří jsou orga- 
nizovaní v nějakém spolku nebo organizaci, tak i šardičtí 
chovatelé bilancují své úspěchy v uplynulém roce 2018. Je 
věru čím se chlubit! Uvedu stručný seznam výstav, kterých 
se naši chovatelé zúčastnili a přehled získaných čestných 
cen.
První výstavou, na které jsme zabodovali, byla výstava 
v Kyjově, na níž bylo vystaveno 160 králíků (28 plemen), 
200 holubů (36 plemen) a 161 kusů drůbeže (38 plemen). 
Na této výstavě získali naši chovatelé tři čestné ceny –  
p. Měchura a p. Kašpárek za drůbež, p. Brázda za králíky 
a p. Ištvánek za holuby. V Kyjově vystavovalo 90 vysta-
vovatelů z 19 organizací a naše šardická byla v celkovém 
pořadí čtvrtá.
Další výstavy, konané na domácí půdě v Šardicích v měsí-
ci září, se zúčastnilo 26 vystavovatelů z 9 organizací. Bylo 
vystaveno 59 králíků (12 plemen), 36 kusů drůbeže (21 
plemen) a 60 holubů (12 plemen). Naši členové zde získali 
celkem 8 čestných cen – p. Ištvánek, Brázda a Hajduch za 
králíky, p. Měchura, Kašpárek a Košulič za drůbež a otec 
a syn Ištvánkovi za holuby. 
Na výstavě ve Svatobořicích-Mistříně koncem září jsme 
získali 2 čestné ceny za králíky (p. Hajduch), za drůbež 
p. Kašpárek a p. Košulič. Vystavovalo 30 vystavovatelů 
celkem 47 králíků, 38 drůbeže a 21 holubů.
24. slovácká výstava samců králíků a místní výstava 
králíků, drůbeže a holubů – Dubňany 6.–7. října: výstava se 
konala v čase našich hodů, tudíž nastal problém s odvozem 
a dovozem zvířat na výstavu. Přesto jsme výstavu obsadi-
li a taktéž pobrali čestné ceny. Na slovácké výstavě samců 
králíků bylo 30 ks králíků (20 plemen). Na místní výstavě 
86 králíků (21 plemen), 55 ks drůbeže (26 plemen) a 87 
holubů (20 plemen). Šardických vystavovatelů se zúčastni-
lo šest a čestné ceny získali p. Hajduch, Košulič a Brázda za 
králíky, p. Kašpárek a Košulič za drůbež a p. Ištvánkové za 
holuby.
Poslední velká výstava, které jsme se zúčastnili, byla 
okresní výstava drobného zvířectva v Hodoníně ve dnech 
25.-27. října. Tato výstava byla i s mezinárodní účastí. 56 
chovatelů vystavovalo 341 králíků (43 plemen) a p. Brázda 
dostal čestnou cenu za plemeno Činčila velká a p. Hajduch 
za plemeno Stříbřitý divoce zbarvený. Za drůbež jsme žád-
nou čestnou cenu nepřivezli. Výstavy se pro nemoc nemo-
hl zúčastnit p. Kašpárek, který by s drůbeží určitě zabodo-
val! A ještě nám přidělili takové posuzovatele, kteří na naší 
drůbeži a holubech nenechali pírko suché! Drůbeže bylo 
92 ks (27 plemen) a holubů 283 (28 plemen).

Z tohoto přehledu vidíme, že i když jsme malá organizace, 
máme dobré chovatele a kvalitní zvířata, která můžeme 
dát kamkoliv na výstavu s vědomím, že se neztratíme a za-
bodujeme.
Závěrem mi dovolte, abych popřál všem chovatelům, or-
ganizovaným i neorganizovaným do nového roku 2019 
hodně chovatelských úspěchů a hodně zdraví i všem 
spoluobčanům.

Rok 2018 byl pro naši obec rokem plným zajímavých 
událostí a stejně tak byl zajímavý i pro florbal v naší obci. 
Podívejme se nyní na pár nejdůležitějších momentů:
Náš tým se pravidelně zapojuje do různých amatérských 
florbalových lig na Moravě a v loňské sezoně 2017/2018 
se premiérově účastnil Orelské florbalové ligy, kde jsme 
obsadili v naší kategorii 6. místo.  V aktuální sezóně 
2018/2019 se opět účastníme Orelské florbalové ligy s ak-
tuálně třemi body v tabulce, což je prozatím 5. místo. Účast 
v této lize není jen novou zkušeností, ale také zpřístupňuje 
naše zápasy fanouškům, protože v naší kategorii jsou týmy 
z okolí (Bojanovice, Žarošice, Hodonín a mnoho dalších) 
a hraje se v halách v blízkém okolí, např. v Dubňanech 
a Hodoníně. 

Součástí naší přípravy jsou samozřejmě i pravidel-
né tréninky v hale U Orla. Tyto tréninky byly ovšem po 
značnou část roku zrušeny kvůli rekonstrukci haly. Nic-
méně kondici a dovednosti jsme trénovali i nadále, např. 
nohejbalem na novém školním hřišti. V současné době 
je již vše ve starých kolejích a opět probíhají pravidelné 
tréninky v pondělí a čtvrtek v hale U Orla. Srdečně tedy 

 

Josef Brázda

 

Michal Pazderka
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zveme všechny zájemce, kteří si s námi chtějí florbal zahrát!
Nepostradatelnou součástí činnosti našeho spolku je také 
práce s dětmi. V aktuální sezoně probíhají tréninky pro děti 
a dorost v pondělí v hale U Orla a ve středu v tělocvičně. 
Kromě tréninků organizujeme i přátelské zápasy s florba- 
listy z Hovoran. První zápas se konal již v lednu tohoto 
roku a prohráli jsme jej 3:11. Nicméně odvetu o několik 
měsíců později náš tým zvládl a zvítězil! Skóre bylo 7:5 pro 
nás.    
Florbal si v naší obci drží již mnoho let pevné postavení 
jako zájmový kroužek pro děti a jako volnočasová aktivita 
pro všechny příznivce z řad občanů našich i přespolních. 
Doufáme, že to tak bude i nadále a florbal bude patřit 
v naší obci k již tradičním sportům.

Můj první gól

Pod názvem „Můj první gól“ běží velká celorepubliková 
akce, kterou zastřešuje Fotbalová asociace ČR ve spo-
lupráci s ministerstvem školství Dvakrát do roka, v jarní 
a podzimní části, je organizován nábor dětí do sportu. Pro 
letošní podzim byl pořádáním této akce v okrese Hodonín 
pověřen TJ Baník Šardice. Akce je určena pro předškoláky 
a žáky 1.–3. tříd základních škol, celkem se účastnilo 370 
dětí. Do akce byly zapojeny mateřské školy ze Starého 
Poddvorova, Čejkovic, Čejče, Hovoran, Šardic, Svato-
bořic-Mistřína, Nenkovic, Stavěšic a Želetic. Za školy zde 
byli žáci ze Starého Poddvorova, Čejkovic, Čejče, Hovoran, 
Šardic, Svatobořic-Mistřína a Nenkovic. Pro děti byl zor-
ganizován návoz i odvoz autobusy. 
Na dvou travnatých plochách bylo postaveno 20 stanovišť, 
kde si pod vedením dospělého dozoru mohli malí spor-
tovci změřit sílu, soutěžit v rychlosti, vytrvalosti a hlavně 
si mohli dát první gól. V době od 9 do 12 hodin se děti 
nezastavily. O hudbu a příjemnou atmosféru se postaral DJ 
Luděk Ptáček. Medailí byla odměněna všechna školčátka 
a 25 dětí, které zaujaly svými sportovními výkony, deko-
roval medailí na závěr předseda Okresního fotbalového 

svazu Hodonín Ing. Petr Kotásek. Dětem byly rozdány 
propagační materiály, cukrovinky a ovoce. Po celý den 
byl zabezpečen pitný režim dětí. Radost ze hry, radost ze 
vstřelené branky, zájem o hru, to vše bylo odměnou pro 
pořadatele, kterých bylo víc než 20. 
Ohlasy na tuto akci byly velmi pozitivní a je na nás, jak 
s tím dál naložíme. Dalším pokračováním by měla být 
„Školka v pohybu“ a třetím stupněm jsou „Školy v po-
hybu“. Nezájem o sportování dětí je částečně i chyba nás 
dospělých, neboť tolerujeme pohodlnější způsob života. 
Počítače, tablety, telefony jsou hlavní zbraně nové gener-
ace. Takové akce jako Můj první gól by měly nastartovat 
zájem o sport jako takový. Poděkování patří všem, kdo se 
na akci podíleli.

 

Ing. Josef Foltýn
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Z činnosti spolku seniorů 
a zdravotně postižených 
občanů Šardice

Voničky ze Šardic

V letošním roce jsme na žádost členů uskutečnili zájezd 
k Osičkům do Lanžhota. Přestože se pokazil autobus, zá-
jezd se vydařil. Řidič závadu v Hodoníně odstranil a my 
jsme mohli pokračovat v cestě do Lanžhota. Vystoupení 
manželů Osičkových bylo profesionální, řízek a salát, který 
v hostinci připravují, byl velmi dobrý.
V říjnu jsme jeli na výstavu Alfonse Muchy, která byla na 
výstavišti v Brně. Výstavou nás provedl průvodce, který 
podal zajímavý výklad k jednotlivým výtvarným dílům. 
Poté jsme navštívili Mohylu míru u Slavkova. I když je to 
památka v naší blízkosti, mnozí z nás tam byli poprvé. Po 
zhlédnutí kaple jsme odjeli do Slavkova. Zde jsme se rozešli 
za obědem a pak kdo chtěl, mohl navštívit tamní zámek. 
Výlet se velmi vydařil, bylo krásné počasí a jídlo bylo všude 
dobré, stejně jako odpolední káva a zákusek. 
Až budete číst tento zpravodaj, budeme mít za sebou mi-
kulášský večírek, kam přijde Mikuláš, anděl a také čert, 
a bude se nadělovat malý dárek. A na závěr doufám, že 
bude i skvělá zábava.
Také vám všem, kdo budete číst tento malý příspěvek, pře-
jeme požehnané Vánoce, mnoho zdraví a štěstí po celý rok 
2019.
Na závěr malou reklamu: kdo jste v seniorském věku a ještě 
jste to nezabalil, neseďte doma a přijďte mezi nás!

Milí přátelé, příznivci folkloru, zpěvu, veselé mysli, mi-
lovníci kroje, tradic a všichni lidé dobré vůle. Rok 2018 
bude za pár dnů minulostí a nám nezbývá, než se ohléd-
nout a bilancovat, jaký tento rok byl. 
Letos jsme s Voničkami zpívaly opět na mnoha ak-
cích, z toho dvakrát na Slovensku. Ze všech ale nejraději 

vzpomínáme na Přehlídku lidových písní v Horné Súči na 
Slovensku, kde jsme strávily dva dny. Všichni se tam o nás 
úžasně starali a byly jsme velice mile překvapeny obrovs- 
kou pohostinností, otevřeností, vřelostí, bezprostředností 
a neutuchajícím temperamentem. Na oplátku jsme pozvali 
Mužský sbor z Horné Súče na naše Zpívání sborů, takže se 
určitě máme na co těšit.
A tak jsem si znovu uvědomila, že naše zpívání není jen 
o zpěvu samotném, ale hlavně o setkávání. Mít mobil, 
notebook, Facebook a Messenger je určitě fajn a vím, 
že pokrok nikdo z nás nezastaví, nehledě na to, že tyto 
prostředky komunikace většina z nás potřebuje i pro svou 
práci. Nicméně ani jeden z těchto prostředků nikdy nenah-
radí osobní setkání a hlavně bezprostřední sdílení radosti 
s ostatními. 
Tak to zkusme, více se osobně setkávat, mluvit spolu, rado-
vat se spolu, prostě sdílet opravdově, ne virtuálně. :-)

Naše zpívání v roce 2018:
24.3.2018 Velikonoční slavnosti v Brně 
19.5.2018 Orelský folklorní festival
  v Brně – Řečkovicích
16.6.2018 Zpívání sborů v Šardicích
28.–29.8.2018 Přehlídka lidových písní
  Horná Súča Slovensko
8.9.2018 Zpívání v Mojmírovcích na Slovensku
25.11.2018 Zpívání v Domově Horizont v Kyjově
16.12.2018 Předvánoční posezení v Bukovanech
27.12.2018 Zpívání u vánočního stromu v Šardicích

Dovolte mi, abych vám všem, jménem svým i jménem 
všech Voniček ze Šardic, popřála klidné sváteční dny, pokoj 
v srdci, mírnost, trpělivost, odpuštění a radost. A do roku 
2019 hlavně pevné zdraví a Boží požehnání, vše ostatní při-
jde samo. :-)

 

Výbor spolku

 

Miroslava Jankůjová, DiS.
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Z dění v obci
Oslava 100 let republiky 
V rámci oslav 100 let založení Československa proběhla 
v naší obci řada akcí. V Rezidenci byla instalována výsta-
va exponátů, historických dokumentů a fotografií z období 
1. republiky a byly vystaveny opravené historické prapory, 
které finančně podpořil JMK a zastupitel Jihomoravského 
kraje Michal Doležel.    

V pátek 28. září 2018 byla před starou školou v rámci 
projektu Jihomoravského kraje „100 lip – 100 oslav“ vysa-
zena v pořadí 77. lípa srdčitá. Lípa je náš národní strom, 
symbol naší státnosti, symbol demokracie, symbol hrdosti. 
Poděkování patří krajskému zastupiteli a poslanci Lubomí-
ru Španělovi za pomoc, podporu a účast při tomto slavnos-
tním aktu.  

V pátek 26. října 2018 se konal lampionový průvod ve-
dený od budovy školy k pomníku padlých 1. světové války, 
a to za doprovodu DH Mladá muzika pod vedením Ro-
mana Kohoutka. Poté zazněla hymna ČR a SR v podání 
Chrámového sboru pod vedením P. Brázdy a k pomníku 
byly položeny věnce. Po projevu starostky obce byl prove-
den pietní akt. K uctění památky žáci naší školy přečetli 
jména všech 36 padlých šardických občanů a za každého 
padlého byla k pomníku položena rozsvícená svíce. Do-
jemné bylo, že některé děti přečetly jméno svého padlého 
příbuzného a takto se symbolicky propojila minulost s bu-
doucností. Slavnostní shromáždění, kterého se zúčastnily 
místní spolky a velké množství občanů, bylo ukončeno 
písní Ach synku, synku.
Po skončení slavnostního aktu u pomníku 1. světové války 
se konal v místním kostele koncert, na kterém zazněla 
slavná Korunovační mše W. A. Mozarta.
Solisté – Z. Šalšová (soprán), K. Kazíková (alt), J. Škrobánek 
(tenor), R. Červinek (bas), M. Horáček (basso continuo). 
Dirigent – Mario Kudela. Účinkoval smíšený pěvecký sbor 
Carmina vocum Kyjov, Komorní orchestr města Kyjova. 

Vyvrcholením oslav byla v neděli 28. října 2018 slavnost- 
ní mše svatá za vlast a naši obec.
Poděkování patří všem, kteří se podíleli na důstojném 
průběhu oslav 100 let vzniku naší státnosti.

Vzpomeňme také, že 21 šardických občanů sloužilo 
v československých legiích, 12 bylo v Rusku, 1 ve Francii 
a 8 v Itálii. Ze Šardic se světové války zúčastnilo téměř 400 
mužů a hochů, z nichž 36 se již nevrátilo. První obětí války 
se stal František Zahrádka, který padl již 26. srpna roku 
1914. 

Jména šardických občanů padlých v 1. světové válce:

 1. Petr Bábík
 2. Vincenc Bezucha
 3. Jakub Blata
 4. Josef Duhajský
 5. Jakub Fibingr
 6. František Fišman
 7. Edmund Fogt
 8. Josef Gregorovič
 9. Jakub Hlavatý
 10. Josef Hofr
 11. Josef Horák
 12. Antonín Hostýnek
 13. František Karlík
 14. František Kyselka
 15. Jan Kyselka
 16. Jan Latík
 17. Antonín Němeček
 18. František Novák
 19. Jan Novák
 20. Michal Novák
 21. František Novotný, npor.
 22. František Novotný
 23. Martin Novotný
 24. František Padalík
 25. Jan Pěnča
 26. Jan Posolda
 27. Cyril Rožek
 28. František Silák
 29. Jan Slezák
 30. Jan Slezák
 31. Michal Slezák
 32. Jan Šťastný
 33. Josef Uherek
 34. Tomáš Vodička
 35. František Zahrádka
 36. František Zálešák

Čest jejich památce!
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Mikulášské trhy

Pozůstalosti legionáře

Již se stalo tradicí, že první adventní neděli pořádá šardický 
obecní úřad před Augustiniánskou rezidencí Mikulášské 
trhy. Letos, v neděli 2. prosince, se uskutečnil již sedmý 
ročník této akce. Toulání po trzích návštěvníkům zpří-
jemnila nabídka svařeného vína, sladkostí, zabíjačkových 
dobrot a vánočních dekorací. O příjemnou atmosféru se 

Pozůstalost šardického občana legionáře Václava Mináře 
je vzácnou pamětihodností na prožité útrapy 1. světové 
války a československé legie v Rusku. Dokazuje, že po 
sto letech lze nalézt v nenápadné pečlivě uschované bon-
boniérové krabičce hodnotné fotografické a písemné ma-
teriály vypovídající o zapomenutých hrdinstvích, jejichž 
vyvrcholením byl rozpad rakousko-uherského mocnářství 
a vznik samostatného státu Čechů a Slováků, které tímto 
článkem chci k letošnímu výročí připomenout. Navazu-
ji nepřímo na článek Památka nezvěstným (zpravodaj 
2/2014).

postarala také výstava andělů dětí z MŠ a ZŠ Šardice. Bylo 
zde možné nejen nakoupit vánoční dárky, ale i zhlédnout 
bohatý kulturní program – dopoledne zazpívaly děti ze 
ZUŠ Šardice a odpoledne FS Šardičánek spolu s CM Čer-
venička. Po vystoupení přišel s nadílkou pro děti Mikuláš 
s andělem a nechyběl ani čert. Na laskavé slovo Mikuláše 
i hrozivý pohled čerta čekala spousta dětí a jejich rodičů. 
Každé dítě si odneslo sladkou odměnu. Mikulášské trhy 
byly zakončeny rozsvícením vánočního stromu před bu-
dovou obecního úřadu.

Foto: V.Mináře,válečný deník s mapkou návratu,
četa dělostřelecká

 

Vladimíra Benešovská

Z historie

 

Pavel Foltýn
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Doslovný přepis prvního listu válečného deníku legionáře 
V. Mináře:

Válečné tažení   
 
1.8.1914 Když jsem byl povolán starým Procházkou do 
zbraně, když vypukla válka s Ruskem, tak beze všeho roz-
myšlení jsem musel jít, aniž bych věděl proč a zač jdu bo-
jovat, ale jsem musel být potichu. Tak jsem přijel do Brna, 
kde nás bylo ze Šardic mnoho. Tak jsme se hezky pobavili 
všichni pohromadě a říkali jsme si, že asi tak pohromadě se 
těžko sejdeme. Pak když bylo asi deset hodin, přišla patrola 
a všechny nás z hospody vydělala a museli jsme jít do kasáren. 
Já, Hromádka, Jeřábek, Silák a Navrátil přišli jsme a tam ne-
byl plac, tak jsme se sebrali a šli jsme spát na pole do stohu. 
Tak jsme spali asi do devíti hodin a ráno šli zase flámovat. 
To byla neděle druhého srpna, pak jsme šli zase na oběd a po 
obědě jsme zase šli na flám až konečně pro nás přišla patrola 
a odvedla nás do kasáren, kde už jsme se ven nedostali. Už 
jsme museli spát v kasárnách, to bylo třetího srpna a už jsme 
začali vojákovat. Dali nám ty prokletý hadry rakušácké. 
Čtvrtého srpna nás učili, jak máme střílet do Rusů, kteří 
nám nikdy nic neudělali, ani jsme jich jak živ neviděli. Tak 
jsme stříleli na střelnici a pátého srpna jsme se pakovali a 
šestého navečer jsme přísahali starému Procházkovi a pršelo 
jak z hrnce, lílo, ale žádný ani nemukl hubou. Nevím, co si 
ten náš lump německá myslel. A my jsme všichni kleli, byli 
jsme promoklí až do kůže. To byl pěkný příuček, pak přišlo 
jedenáct hodin v noci a my jsme vyrukovali na dvůr. Tam 
nám udělal nějaký lump řeč, kterou jsme ani neposlouchali 
a dali jsme se na nádraží. V noci, protože se báli zbouření. 
Nacpali nás jako dobytek čtyřicet mužů do vagonu. Když 
jsme přejížděli, tak po těch stanicích ve dne, to nám lidi snes-
li, co mohli, takže jsme se měli dobře, ale co to bylo platné, 
když jsme jeli přece jenom do války.

Foto:Vojenské a sokolské cvičení
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Václav Minář v památníku (válečném deníku) psaném 
prostým dialektem zmiňuje Hromádku, Jeřábka, Siláka, 
Navrátila a z frontové linie další šardické muže Uher-
ka, Kyselku, Fokta, Kudrnu a záhy mrtvého Františka 
Zahrádku. Ze zajetí a putování Sibiří píše, jak si našel prá-
ci, zedničinu. Stavěl baráky, opravoval pece a dělal pom-
ník našim hochům, kteří padli. Také řezal na cirkulárce 
a topil na parníku. Jeho kamarádi chodili barvit parníky 
a jeden byl kuchařem v lágru, tak se měli krátkodobě 
dobře. Po bolševické revoluci neměli příliš na vybranou. 
Lenin s Trockým je chtěli odzbrojit a poslat do gulagů. 
Naše legionářské vojsko však za značných obětí chránilo 
v tajgách více než 3000 km železnice. Nakonec ustoupilo 
do Vladivostoku, kde došlo k jejich nalodění a cestě přes 
Honkong, Singapur, Kolombo a Suez do Terstu. Doma je 
čekala náruč nejbližších, vytoužená nová republika a úcta, 
která skončila nástupem komunismu. Osudy předků jsou 
zaznamenání hodné, zajímavé, poučné a inspirující. Znáte 
nějaký?

Vyučený kovář, šardický legionář Jiří Zahrádka (1896–
1958) na snímku čety a před svou kovárnou v Hovoranech 
(označen šipkou) se také vrátil z války přes Sibiř. Ze zdra-
votních důvodů koupil hospodu, byl hasičem a zapojil se 
s Františkem Viktorinem do folklorního dění v obci s nas-
tudováním slovácké svatby (v úloze družby).

Pozůstalosti legionářů digitalizuji, ukládám do Da-
tabáze pamětihodností Šardic, poskytuji Ústřed-
nímu vojenskému archivu a Československé obci 
legionářské, kde pomáhám doplňovat podobenky 
a údaje tvořící pravdivou paměť našeho národa. Máte-
li obdobné pamětihodnosti, lze je k archivaci poskyt-
nout. Na pomníku padlých v 1. svět. válce u fary le-
gionáři ani mnozí jiní nejsou.

Jména šardických legionářů:
Brhel Frant., Červínek Frant., Červínek Jan 2x, 
Červínek Jos., Fibinger Jos., Foltýn Jan, Gregor-
ovič Frant., Hasala Jos., Horák Jar., Hromádka Jos., 
Jakubíček Frant., Krist Jos., Křižka Jan, Kudrna 
Mich., Mika Jakub, Minář Václav, Navrátil Frant., 
Navrátil Jan, Novák Frant., Omca Blažej, Onuca 
Blažej, Silák Mart., Slížek Frant., Šlézar Pav., Špaček 
Jos., Šumbera Ant., řídící učitel  Viktorin František 
(o něm píši na str. rezidence.blog.cz), Zháněl Jan, 
Zicháček Jan a Zahrádka Jiří

Zajímavosti

Muzeum rekordů a kuriozit Pelhřimov uspořádalo 28. říj-
na 2018 ke 100. výročí vzniku samostatné republiky akci 
s názvem Český den s českými vlajkami. V rámci této akce 
bylo na veřejných prostranstvích, v zahradách, na bu-
dovách, rozhlednách, v oknech domů a na dalších mís-
tech po celé ČR dle serveru www.nejvicvlajek.cz vyvěšeno 
a nainstalováno 225 191 českých vlajek buď textilních, 
papírových nebo vlastnoručně vyrobených. Do celorepub-
likového rekordu se zapojilo 2 445 obcí, měst, škol, institucí 
i jednotlivců.

Děkujeme všem občanům, kteří se do této výzvy zapoji-
li. V naší obci bylo vyvěšeno 335 vlajek. Poděkování patří 
i žákům základní a mateřské školy, kteří  vyzdobili vlajkový 
strom před budovou základní školy.

 

Vladimíra Benešovská

Český den s českými 
vlajkami 
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Rozvážně jednat má větší cenu,
     než jenom rozumně myslit. Cicero

V září roku 1993 jsem se zúčastnil autokarového zájezdu 
sparťanských fanoušků na zápas druhého kola poháru 
UEFA do belgického hlavního města Bruselu na zápas RSC 
Anderlecht – Sparta Praha. V 60. letech Sparta i Dukla An-
derlecht vyřadila, ale v 80. letech už byl Anderlecht evrop-
ský velkoklub, který v roce 1976 a 1978 vyhrál pohár vítězů 
pohárů a v roce 1983 vyhrál UEFA. Po 12hodinové cestě 
sparťanský autobus zaparkoval přímo před stadionem. 
Stadion RSC Anderlecht zvaný Astrid park je stadion pro 
25 000 diváků a já se po roce znovu ocitl ve městě, které, 
jak už jsem psal dříve, řadím mezi sedm nejkrásnějších 
měst v Evropě, která jsem navštívil. Vzhledem k tomu, že 
převážná většina fanoušků vyspávala po dlouhé a únavné 
cestě v autobuse, jsem se sám vydal prohlédnout si stadion. 
Na stadionu právě stříhali trávník. Prohlédl jsem si stánky 
se suvenýry „RSC“ a zamířil do klubové restaurace na sta-
dionu. Dal jsem si jedno lehké belgické pivo a kochal se fot-
balovými vlajkami týmů, co tu hrály. Byla to celá Evropa. 
Nejvíc mě ale zaujala nástěnka, na které bylo napsáno „Au-
togramiade Eddy Merckx 16:00“. Bylo rozhodnuto – ten 
autogram musím mít. Vždyť Eddy Merckx byl v 70. letech 
několikrát po sobě vyhlášen nejlepším sportovcem světa, 
byl šestinásobným vítězem nejtěžšího cyklistického závodu 
slavného „Tour de France“. V té době neměl konkurenci.
Po tomto zjištění jsem musel změnit plány na prohlídku 
Bruselu. Znovu jsem si prohlédl Atomium, pak centrum 
města, slavné Grand-Place, a nakonec chátrající fotbal-
ový kolos Heysel stadion. A pak jsem pospíchal na au-
togramiádu. Přišel jsem o půl hodiny dříve, ale už přede 
mnou bylo zhruba 300 lidí. Všichni fanoušci měli na sobě 
fialový šál Anderlechtu. Sám Eddy Merckx je velký fot- 
balový fanda. Tak jsem si z igelitky vytáhl sparťanský šál 
a dal si ho na krk. V řadě to jen zašumělo. Po hodině jsem se 
dostal do sálu a uviděl legendu, jak podepisuje fanouškům 
fotografie a knihu. Já neměl nic než vstupenku na večerní 
zápas a přemýšlel jsem, jestli se mi na ni podepíše. Vedle 
něj seděl asi 10letý kluk, asi jeho vnuk. Když jsem pos-
toupil v řadě blíž, tak ke mně přistoupil ten kluk, co seděl 
vedle něj, a začal se zajímat o moji sparťanskou šálu. Jak 
na mě přišla řada, dal jsem tu moji šálu tomu klukovi. Měl 
jsem dvě, tak nebyl problém. Ten si ji dal hned na krk. 
Eddy si toho všiml, vstal od stolku, podal mi ruku a řekl 
„Eddy Merckx“. Já řekl „Josef Čech“ a podával jsem mu tu 
vstupenku, aby se mi na ni podepsal. On vytáhl svoji knihu 
„Eddy“, rozevřel ji a něco mi říkal. Nerozuměl jsem mu. 
Podstrčil mi svou fotografii z druhé strany, dal mi tužku, 

ukázal na sebe a řekl „Eddy Merckx“ a ukázal na mě, abych 
napsal své jméno. Chtěl mně napsat do knihy věnování. 
Napsal jsem Josef Čech. Po chvíli řekl Žozé Ček. Nechtěl 
jsem ho opravovat, tak byl ze mě Žozé Ček. Kromě knihy 
jsem dostal i jeho podepsanou fotografii a daroval mi svoji 
vstupenku na večerní zápas do VIP (velmi důležité osoby) 
zóny a svůj fialový šál. Nechtěl jsem tomu věřit, co mně 
všechno dal. Anglicky jsem poděkoval a zdvihl palec na-
horu, že je jednička. Za mnou to začalo tleskat. Musím ale 
uznat, že ke všemu mně pomohl ten kluk. S takovou legen-
dou se potkáte jednou za 10 let. A já začal řešit dilema, kam 
jít, buď do sparťanského sektoru, nebo do V.I.P.? Šel jsem 
do sparťanského a jako vždy jsem se rozhodl špatně. Sparta 
prohrála 4:2 a vypadla. Ale já mám zážitek na celý život. 

 

Josef Čech

Lovec autogramů

Sparťanský autobus

U Atomia

Eddy Merckx



23

Vánoce za války a několik let po ní nebyly nijak bohatý, ale 
vždycky patřily mezi nejoblíbenější svátky v roku a vždycky 
jsme se na ně těšili. Stromek stál pár korun, ale většinou 
vypadal spíš jak metla. Byly to stromky z prořezaváných 
výsadeb horší kvality, ne jak dnes, když se stromky získávají 
z plantáží. Někdy se mosel stromek trochu vylepšit a chybě-
jící větvička přidat. To se nůžkama udělala dírka, do které 
se zastrčila větvička ustřihlá dole. Stromek se zdobil pozla-
cenými ořechy a jablíčky. Když se sehnala vánoční kolekce, 
tak se taky pověsila, ta se dostávala jako dárek na Mikuláše. 
Někdy se balily do papírku aj šifličky cukru, pokud ale byly. 
Z barevných papírků se slepovaly řetězy, které se taky pověsily. 
Nakonec se pověsily skleněný ozdoby a špica. Některý ozdo-
by byly hodně starý, různý hvězdičky, tragače nebo figurky 
vyrobené z korálek. Taky se v nekerých rodinách vyřezávaly 
lupenkovů pilků z překližky betlémy. To se přelepil obrázek 
na kůsek překližky a obřezal. Jako lepidlo se používala můka, 
která se rozmíchala s vodů. To se dělalo po několik let. Byla 
to práce pomalá, protože se lupenkové plátky často lámaly.
Dárky pod stromečkem byly jenom praktický, punčochy 
a prádlo, kerýmu se říkalo trikáče. Podle paní Vlasty G. je 
děvčata nerady nosily. Za války se nosily i boty dřeváky, 
protože byl nedostatek kože na podrážky. Umělý hmoty ten-

krát ještě nebyly. Dnes se koža používá málo, na všeckým je 
umělá hmota. My děcka sme dřeváky nenosily, ale pamatuju 
si na to. Svršek boty byl z nějaké pevnější látky a byl přibitý 
na dřevěný, trojdílný podrážce.
V dnešní době přebytku oblečení všeho druhu se těžko uvěří, 
že sme chodily aj do škole v zalátaných šatech. Nikdo se 
nestyděl, protože tak chodily všecí, dospělí aj děti. Peníze aj 
byly, ale nebylo zboží. V té době se používalo jako pracov-
ní oblečení taky oblečení po vojácích z války. Bylo k dostání 
všechno, od ruských rubášek po německé kabáty. Oblečení 
bylo vyprané a prodávalo se v Brně. Dost se v té době aj 
přešívalo. To se rozpáral starý kabát a látka se obrátila pěk-
nou vnitřní stranou ven. Viděl sem to dělat jenom jednů 
a dělali to spíš starší lidé.
Hračky se na Vánoce nedostávaly, ještě si tak dospělí dáva-
li pracovní náčiní. Na štědrovečerní večeřu bylo jako první 
chod vařený, sušený ovoce. To se podávalo víc z tradice 
a během několika let tento chod vymizel. K večeři bývaly 
řízky z kapra, v pozdějších letech i rybí filé. Taky se říkalo, 
kdo se celý den postí, uvidí zlaté prasátko. Z našej rodiny ho 
nikdo neviděl. S večeřů se začalo po objevení první hvězdičky 
a až strýček Domin Chludil zatrůbil na roh. Strýček chodili 
po dědině a v určitých místech zatrůbili. Hospodáři ho po-
tom zvali k sobě domů a nabízeli pohoštění. Většinů to bylo 
pití, pohárek vína anebo aj štamprla slivovice anebo nejaký 
jídlo. Vzpomínám, že ho táta taky pozval a pohostil. Mám 
dojem, že strýček nosili u pasu takovú butilku a část pití si 
do ní odlívali. Po vybudování místního rozhlasu taky nekerý 
pracovník MNV (místní národní výbor, předchůdce dnešního 
OÚ) popřál pěkný Vánoce. Tento zvyk platí dodnes. Místní 
rozhlas byl vybudovaný po válce, pamatuju se ale ještě na 
bubeníka, který chodil po obci. Za nás to byli strýček Koláček 
a měli určený stanoviště, jedno bylo aj u súsedovýho. Napřed 
bubnoval, aby se stačili lidi sejít, a potom přečtl zprávy. Po 
večeři se chodilo na koledy, kde po zazpívání koledy, většinú 
„Nesem vám noviny“ se dostávaly ořechy nebo jabka. Za nás 
se už většinú chodilo jenom po příbuzných, kde se dostávaly 
aj peníze. Ti, co chodili z potřeby, za nás už chodili málo, ale 
pamatuju se na ně, patřili mezi žebráky. Lidé jim taky nosili 
koledu do kostela, kde seděli žebráci pod věží, a tam jim lidé 
dávali dary. Taky v zadní lavici v kostele měli svoje místa, 
kam jim lidé nosili dary aj mimo svátky, po celý rok. Dávaly 
se jim trvanlivý potraviny, múka, luštěniny apod.
Na Boží hod se nesmělo nic dělat, jen to nejnutnější, dát 
krmivo zvířatům. Starší zvyky, kdy se pod stůl dávala sláma 
nebo se stůl stahoval řeťazem, znám jenom z vyprávění. Na 
Boží hod se nikdy nechodilo po návštěvách. Ráno se chodilo 
na jitřní, byla to zpívaná mše a byl to zážitek jak pro hodinu, 
v kterou se konala, tak pro její velkolepost. K obědu na Boží 
hod bývaly řízky. 
Na Štěpána se hlavně navštěvovalo. Chodilo se na Štěpána, 
to je, že se děvčata oblékala za chlapy a chodila po domech 
na koledu. Večer bývaly Štěpánský zábavy, kerý byly po ob-
dobí půstu hodně oblíbený, hlavně u mládeže.
Vánoční stromky se odstrojovaly jak u koho, většinou na 
Nový rok nebo na Tři krále, ale někde vydržely až do Hrom-
nic. Taky záleželo, o jaký stromek se jednalo, jestli to byl smr-

 

Josef Zajíc

Vánoce v minulosti
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ček nebo borovička a kde stál, jestli v teple nebo chladu.
V období po Vánocích se měnily služby pacholků a děveček. 
To znamenalo, že když se slúžícím nelíbilo u hospodáře, nebo 
chtěl změnu, tak dal výpověď a našel si službu jinú. Pachol-
ci, kluci dávali výpověď ke Štěpánu, a děvčata, děvečky 
k Novému roku. Za nás už se slúžilo málo, ale pamatuju se 
na to. Slúžících měli hlavně větší sedláci.
Jako lidový zvyk chodily děcka na službu, kluci na Štepána 
a děvčata na Nový rok. Došly do domu většinú k příbuzným 
a tam dostávaly koledu. Když se jich domácí zeptali, co budú 
ve službě dělat, tak se odpovídalo, že budú vrzat brankú.
Po Vánocích byl Silvestr, kerý býval hodně oblíbený a taneční 
zábavy bývaly ve dvoch sálech. Na Nový rok býval sváteční 
oběd a po něm se navštěvovalo. Taky se říkalo „Jak na Nový 
rok, tak po celý rok“ a tomuto pořekadlu se aj částečně 
podřizovalo chování ten den. Na Tři krále se chodilo po do-
mech víc jak dnes. Tím období Vánoc končilo.

Pozvánky na akce

Obec Šardice Vás zve na

ZPÍVÁNÍ U VÁNOČNÍHO
STROMU

čtvrtek 27. prosince 2018 v 15:00 hodin
před budovou obecního úřadu

V programu vystoupí:

FS Šardičánek,Žáci ZUŠ, Šardické ženy,
Mužáci ze Šardic, Žáci ZŠ TGM,

Ženský sbor Voničky a chrámový sbor
Svařené víno a čaj zdarma

VÁNOČNÍ KONCERT

Obec Šardice Vás srdečně zve na tradiční

sobota 29. prosince 2018 v 17:00 hodin
Obecní hala U Orla Šardice

Mladá muzika Šardice
Umělecký vedoucí a dirigent Roman Kohoutek

Uvádí Dagmar Bělíková
Vstupné 100,-Kč
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Obec Šardice Vás zve na

pondělí 31. prosince 2018 od 15:00 hodin
Areál za starou školou

v 18:00 hodin ohňostroj

Akci sponzoruje MS Hubert Šardice, SDH Šardice, 
Mendelův vinařský spolek Šardice a Zastupitelstvo obce 

 

Za Klub maminek Eva Dufková

Burza oblečení

Plesová sezona

Vánoční čas v Šardicích 

Slovácký rok v Kyjově
15. - 18. 8. 2019

Již tradiční šardickou událostí se staly burzy oblečení 
a krojů, které pořádá Klub maminek, a to vždy na jaře 
a na podzim (v podzimních měsících se prodává podzimní 
a zimní oblečení, na jaře pak jarní a letní ošacení). Nabízíme 
všem občanům možnost prodat oblečení, hračky a různé 
potřeby pro děti, a také možnost nakoupit si toto zboží na 
burze levněji. K prodeji se vždy sejde oblečení nejen pro 
miminka a menší děti, ale také různé ošacení pro dospělé 
a oblečení těhotenské i v nadměrných velikostech.
Děkujeme Obecnímu úřadu a Technickým službám Šard-
ice za poskytnutí prostoru obecní haly, chystání stolů, všem 
maminkám, které na burze pomáhají. Zároveň vás všech-
ny zveme na jarní burzu, která se bude konat ve dnech 
29.-31.3. 2019.
Znám je už i termín podzimní burzy – 13.-15.9.2019. 
Klub maminek dále organizuje také dobročinné akce na 
pomoc matkám v těžkých životních situacích. Sbírají se 
hračky, oblečení a různé potřeby pro děti. Pro více infor-
mací navštivte facebookovou skupinu „Burza Šardice“ 
nebo nás kontaktujte na e-mailové adrese:
burzasardice@seznam.cz,
případně na telefonu 732 585 262 (Eva Dufková). 

12. 1. 2019 Myslivecký ples – DH Skaličané
26. 1. 2019 Společenský ples – Žízeň a hlad
27. 1. 2019 Dětský ples – DJ NICO
9. 2. 2019 Krojový ples – DH Šardičanka
16. 2. 2019 Pyžamový ples – STEJX
3. 3. 2019 Fašaňk – DH Mladá muzika

26. 12. (ST) 20:00 Štěpánská diskotéka,
   hraje DJ NICO, SDH Šardice
   Obecní hala U Orla 

27. 12. (ČT) 15:00 Zpívání u vánočního stromu, 
   před budovou Obecního úřadu 

29. 12. (SO) 17:00 Vánoční koncert Mladé muziky  
   ze Šardic – Obecní hala U Orla 

30. 12. (NE) 17:00 Divadelní představení pro děti   
   „Sultánovo štěstí“ Ochotníci ze   
   Šardic, Obecní hala U Orla

31. 12. (PO) 15:00 Silvestrovský guláš v 18:00 
   Ohňostroj – areál Za Starou  
   školou 

   www.sardice.cz 
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Vytvoříme vám

„Jak zviditelním 
svůj business?“

www.astudio.cz
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Mateřská škola

Mikulášské trhy

Mikulášské trhy
Do lesa s lesníkem

Dům seniorů

Divadelní představení ve Zlíně
Oslavy 100 let republiky

Vernisáž obrazů Hana Žaludová

Obec Šardice - Náš společný domov • Periodický tisk obce Šardice č. 4/2018 • Vydáno 18. 12. 2018 v nákladu 800 ks • Vychází čtvrtletně v Šardicích
Povoleno OÚ Hodonín 27. 9. 1996 reg. zn. MK ČR E 12426 • Odpovědná redaktorka Mgr. Jarmila Brhelová • Uzávěrka tohoto čísla 1. prosince 2018

Příspěvky do následujícího vydání dodejte na adresu zpravodajobcesardice@gmail.com nebo na OÚ Šardice nebo na OÚ Šardice do 1. března 2019 
Sazba a tisk: A studio group, spol. s r. o.


